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Beste leden van de raad,  

 

Hierbij informeren wij u over de herijking algemene uitkering gemeentefonds. Op basis van de 

concept voorstellen van het Rijk is sprake van grote financiële gevolgen voor de gemeente 

Gennep. Om op een goed voorbereide manier de lobby te starten om te komen wijziging van 

deze voorstellen, hebben we een onderzoek laten uitvoeren. Het rapport met de resultaten 

bieden wij u hierbij aan. Daarnaast informeren wij u over de stappen die wij de komende 

periode willen gaan zetten. 

 

Het verloop tot dusver 

De behoefte om te komen tot een herijking van het gemeentefonds dateert al van jaren terug. 

Oorspronkelijk was het de bedoeling al in 2021 tot een herijking te komen. De voorstellen 

werden echter pas begin 2021 gepresenteerd. Hierbij werd een forse slag om de arm 

gehouden. Inmiddels zijn de voorstellen al tweemaal aangepast. Op basis van deze voorstellen 

kan het nadeel voor Gennep oplopen tot maximaal € 150 per inwoner oftewel ruim € 2,5 

miljoen. 

 

Advies Raad van het Openbaar Bestuur (ROB) 

Op basis van de eerste voorstellen heeft de Raad van het Openbaar Bestuur (ROB) een eerste 

advies uitgebracht. Dit heeft geleid tot enkele aanpassingen in de berekeningen. Op basis van 

die gewijzigde voorstellen heeft de ROB in oktober 2021 het definitieve advies uitgebracht. In 

dit advies komt de ROB met enkele pittige conclusies en aanbevelingen: ,,het voorstel vertoont 

patronen die niet uitlegbaar zijn, bevat keuzes die meer bestuurlijke verantwoording behoeven 

en moet beter rekening houden met de draagkracht van gemeenten. Naar de stellige indruk 

van de Raad is de verdeling van het gemeentefonds vooral benaderd als een technische 

exercitie van uit de systeemwereld.” Vervolgens beschouwt de ROB de 3 componenten van het 

gemeentefonds, i.c. het sociaal domein, het klassieke domein en de opbrengsten eigen 

middelen. ,,De verdeling voor het sociaal domein komt weliswaar tegemoet aan de grootste 

knelpunten maar het schiet zijn doel voorbij. .. Dit alles heeft geleid tot een model dat gericht 

is op uitgaven in het verleden, niet op risicokenmerken van huishoudens.’’ 

De ROB concludeert: ,,Gezien deze optelsom acht de Raad het onverstandig het 

verdeelvoorstel in deze vorm, op deze manier zonder meer in te voeren. .. Hij stelt een aantal 

niet-vrijblijvende randvoorwaarden: meer verantwoording van gemaakte keuzes, meer 

toetsing aan andere grootheden als financiële draagkracht en regionale welvaart, aanpassing 
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van variabelen in het model die vertekend zijn door peiljaar en methodiek. Naar het oordeel 

van de Raad is veel eerder dan in 2027 een evaluatie nodig. Wij adviseren u het ingroeipad .. 

beperkt te houden tot 3-jaarlijkse stappen van maximaal € 15 per inwoner.” 

 

Rapport Gennep: Zoeken naar de juiste instellingen 

Voor de zomer heeft het college het Bureau Economische Argumentatie (BEA) opdracht 

gegeven een onderzoek te doen en te adviseren over de potentiële gemeenten waarmee de 

krachten gebundeld kunnen worden tegen de herverdelingsvoorstellen. 

In het verlengde van de bevindingen van de ROB constateert BEA grote en niet uitlegbare 

verdeeleffecten in het sociaal domein. Het bijzondere karakter van de bevolkingsopbouw van 

Gennep wordt niet gehonoreerd in de nieuwe verdeling. Vanuit het onderzoek worden 3 

inhoudelijke lijnen geformuleerd, die benut kunnen worden om de voorstellen in een ander 

perspectief te plaatsen: 

1. Het gewicht van de maatstaf centrumfunctie is te groot, waarmee gemeenten die een 

stapeling van problemen in het sociaal domein kennen  te kort wordt gedaan; 

2. De nieuwe maatstaven doen geen recht aan gemeenten met een groot aantal 

zorgbedden (zgn. instellingsgemeenten) 

3. De nieuwe maatstaven komen onvoldoende tegemoet aan gemeenten met een 

zwakke sociale opbouw van de bevolking. 

 

Welke stappen hebben we gezet, en waar bereiden we ons op voor  

Vanuit de aanbeveling van het BEA-rapport hebben we een groep gemeenten aangeschreven 

die tenminste op één van de hierboven geschetste kenmerken vergelijkbaar is met ons. Vanuit 

een bestuurlijk overleg met elf gemeenten hebben we ambtelijk een 4-tal moties voorbereid 

voor de Algemene Ledenvergadering van de VNG van 26 november 2021. Naast een algemene 

motie die oproep om opnieuw onderzoek te doen, betrof het drie specifieke moties gebaseerd 

op de voornoemde bevindingen uit het BEA-onderzoek. Helaas heeft het VNG bestuur  

besloten de vergadering door te schuiven naar 11 februari 2022. 

 

De input uit de moties wordt nu gebruikt om op andere wijze bij stakeholders onze 

problematiek van de herverdeling onder de aandacht te brengen. In eerste aanleg richt de 

focus zich de algemene kritiekpunten dat de voorstellen niet robuust, transparant, 

kostengeoriënteerd en uitlegbaar zijn. Vanuit dat oogpunt is nader onderzoek nodig. In onze 

ogen is het koste wat het kost doorvoeren van de herverdeling per 1 januari 2023 niet 

wenselijk en vermoedelijk ook praktisch niet haalbaar. 

 

Met meerdere gemeenten zullen we de komende tijd de lobby voortzetten om stakeholders 

als Tweede Kamerleden, de formatterende partijen, het ministerie van BZK en (lokale) 

zorgpartijen te voeden om ze  tot het inzicht te brengen dat Gennep onevenredig zwaar wordt 

getroffen door de voorstellen. 
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Wij vertrouwen erop u hiermee voldoende te hebben geïnformeerd. 

 

 

Met vriendelijke groet, 

Burgemeester en wethouders van Gennep, 

De secretaris, 

 
 
Jacqueline Nijland 

De burgemeester, 

 
 
Hans Teunissen 

 

 

BIJLAGEN 

Rapport Zoeken naar de juiste instellingen 


